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RAPORT ÎNTÂLNIRE BELIŞ 

16.10.2014 
În data de 16.10.2014, în comuna Beliş, la Pensiunea Ana şi Irina, începând cu ora 10.00, a avut loc cea de a 
unsprezecea întâlnire planificată în cadrul proiectului „Reţeaua Promotorilor pentru Sate Curate – Creşterea 
conştientizării comunităţilor rurale din regiunea NV în legătură cu impactul activităţilor lor asupra mediului 
înconjurător”, CO-FINANŢAT PRINTR-UN GRANT DIN PARTEA ELVEŢIEI PRIN INTERMEDIUL 
CONTRIBUŢIEI ELVEŢIENE PENTRU UNIUNEA EUROPEANĂ. 

La acţiune au fost peste 30 de participanti, primari, viceprimari şi reprezentanţi ai primăriilor din comunele 
Beliş, Călăţele, Mănăstireni, reprezentanţi ai şcolii Avram Iancu din localitatea Beliş, ai Ocolului silvic Beliş şi 
Valea Ierii, ai Poliţiei comunitare din Beliş, ai Administraţiei Parcului Natural Munţii Apuseni, ai Asociaţiei 
„Mentorconsult”, ai unor pensiuni din zonă. 

Întâlnirea a fost organizată în cadrul parteneriatului  din proiect dintre Garda Naţională de Mediu, Comisariatul 
judeţean Cluj şi LADO, filiala Cluj, cu sprijinul Primăriei Beliş. 

Participanţii au fost întâmpinaţi de domnul primar CRAINIC VIOREL şi de doamna viceprimar CIUMĂFAI 
MARIANA. Domnul primar CRAINIC VIOREL ne-a prezentat proiectele comunei care au legătură cu 
protecţia mediului. Printre  problemele de mediu specifice zonei au fost amintite cele referitoare la asigurarea 
salubrizării localităţilor din comună, asigurarea apei potabile şi de canalizare (o preocupare pentru următoarea 
perioadă de programare pentru fonduri europene), problema pădurilor necompensate, care fac parte din 
Parcul Natural Munţii Apuseni, problema locuitorilor sezonieri, care îşi fac case de vacanţă şi generează 
deşeuri suplimentre pe care nu le gestionează corect. 

În cadrul întâlnirii au fost ridicate de vorbitori şi alte probleme ale zonei: 

- Pe perioada de iarnă, lipsa infrastructurii, geografia zonei şi  gospodariile izolate, duc la imposibilitatea 
colectării deşeurilor de la circa 30-40% din populaţia comunei Beliş. În Calaţele şi Mănăstireni gradul 
de acoperire cu servicii de salubritate este 100% (domnul primar Crainic Viorel - comuna Belis, 
domnul primar Tripon Vasile - comuna Calatele, domnul Coldea Radu Ioan - viceprimar al comunei 
Mănăstireni. 

- Cei care şi-au construit case de vacanţă în zona Beliş nu respectă regulile comunităţii şi depozitează 
ilegal propriile deşeuri de construcţii (doamna Moldovan Emilia, preşedintele Asociaţiei Mentorconsult) 

- Reprezentanţii drumurilor judeţene şi naţionale, deşi  nu participă la aceste întâlniri, ar trebui informaţi că 
cele mai serioase probleme privind deşeurile în comune sunt cele de pe marginea drumurilor (domnul 
primar Tripon Vasile-comuna Călăţele) 

- În staţiunea turistică Fântânele nu prea sunt coşuri de gunoi, iar cele care mai există sunt foarte vechi şi 
ruginite (doamna Moldovan Emilia, preşedintele Asociaţiei Mentorconsult) 

- Turişii şi culegătorii de fructe de pădure lasă în urma lor mormane de gunoaie. De multe ori şi localnicii 
care cazează culegătorii sunt vinovaţi de această situaţie pentru că nu pot să le asigure condiţii 
corespunzătoare pentru colectarea deşeurilor (APN Munţii Apuseni –domnul Şuşman Mircea, ranger) 

- Planul de management al Parcului Natural Munţii Apuseni este încă neaprobat din anul 2006 şi suprafaţa 
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de păduri din parc nu poate beneficia de compensare, deşi aceste sume apar în bugetul ministerului 
mediului (APN Munţii Apuseni –domnul Şuşman Mircea, ranger) 

- Organizatorii unor evenimente laice sau creştine ar trebui să aibă în vedere în primul rând asigurarea 
gestionării deşeurilor pentru evenimentele respective (primar Călăţele, domnul Tripon Vasile) 

- Educaţia ecologică ar trebui făcută nu numai pentru copii, dar şi pentru părinţi (doamna Mihaela Mocean-
director al şcolii Avram Iancu, Beliş) 

În timpul întâlnirii au fost realizate prezentări de către echipa de proiect: 

- Doamna expert Mihaela BEU a prezentat obiectivele proiectului, grupul ţintă, rezultatele obţinute până 
acum în proiect, lecţii învăţate şi problemele identificate în comunităţile rurale, ca urmare a dezbaterilor din 
cadrul celor 9 întâlniri anterioare. 

- Domnul expert Isaia MAGHEAR  a prezentat câtva din aspectele bune şi rele ale satului actual din punct 
de vedere al problemelor de mediu, activităţi de protecţia mediului care se realizau în mod tradiţional, dar 
care au fost uitate sau activităţi de mediu noi care ar trebui promovate. 

- Domnul comisar GNM Costa STANISAV a prezentat atribuţiile importante ale autorităţilor locale referitoare 
la protecţia mediului, cu exemple concrete despre modul în care se poate acţiona pentru a îmbunătăţi 
aspectul satelor, pentru a păstra tradiţiile, a atrage investitori şi a promova obiectivele turistice. 

- Domnul comisar GNM Daniel SZEKELY, în prezentarea domniei sale, s-a referit la ariile naturale protejate 
din zona în care a avut loc întâlnirea şi a arătat care sunt avantajele existenţei unei arii naturale protejate 
pe teritoriul unei comune. A încurajat participanţii să îşi spună părerea în cadrul dezbaterilor publice vis-a 
vis de planurile de management ale ariilor naturale protejate care se întocmesc.    

În finalul întâlnirii, reprezentanţii proiectului au mulţumit Primăriei Beliş pentru sprijinul acordat acţiunii. 

Întâlnirea a fost organizată cu implicarea şi sprijinul nemijlocit al Gărzii Naţionale de Mediu, Comisariatul 
Judeţean Cluj, căruia reprezentanţii proiectului i-au mulţumit pentru implicare şi aportul adus reuşitei acţiunii. 

 

Echipa de proiect 

Manager de proiect, Ana LUDUŞAN   

Expert mediu, Mihaela BEU 


